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Hoolimata sellest, et üritus tõi 
Toilasse kokku erisugustel 
hinnangutel 10 000-20 000 ini-
mest, pole pidulistele suure-
maid pretensioone ei politseil, 
vallavalitsusel ega parki hal-
daval RMK-l.

"Kaevurite päev möödus 
politsei jaoks rahulikult," kin-
nitas Ida prefektuuri Jõhvi 
politseijaoskonna juht Urmas 
Sibrits, lisades, et politsei ta-
gas üritusel avalikku korda 
suuremate jõududega, mil-
lest üks osa tegeles liiklusjä-
relevalvega. 

Ürituse käigus tabati 11 
joobes alaealist, sealhulgas 
teatati kahest peol kadunud 
lapsest, kes operatiivselt lei-
ti ja vanematele üle anti. Ta-
bati ka viis joobes sõidukijuh-
ti. "Mõningaid probleeme oli 
peo käigus alkoholi liigtarvi-
tanud inimestega, kuid kai-

AMETIPÄEV: Pidustused möödusid rahulikult, hoolimata suurest rahvahulgast

Kaevurite päev jääb avatud 
rahvaürituseks

JAANUS PURGA

Kui asi on hästi tehtud, on 
see vastuvõetav nii eesti 
kui vene publikule. 

Viru Keemia Grupp, kes sai läinud pühapäe-
val käe valgeks kaevurite päeva korraldami-
sel, lubab ka edaspidi rahastada maakonna suu-
rimat rahvapidu. Seekordne meelelahutusprog-
ramm läks maksma ligi 60 000 eurot. 

nenema kedagi ei toimetatud 
ning probleemid lahendati ko-
hapeal." 

RMK loodushoiuosakonna 
Kirde-Eesti piirkonna juha-
taja Heinar Juuse märkis, et 
kaevurite päeval esines paar 
pisemat lõhkumist - kannata-
da said üks pink ja kaks sil-
la äärelauda, mis olid jõkke 
visatud, ent arvestades suurt 
rahvahulka, pole kahju märki-
misväärne.

"Muru on kohati läinud, aga 
see on paratamatu, kuna vahe-
peal sadas vihma. Aga ei mida-
gi drastilist, see taastub kiires-
ti," kinnitas ka Toila vallavanem 
Tiit Salvan, kelle hinnangul oli 
pühapäeval Oru parki kokku 
tulnud rahvahulk võrdne kae-
vurite päeva tippaegadega, mil 
osalejaid oli 20 000 ringis. 

Hindeks viis 
VKG avalike suhete juht 

Julia Aleksandrova hindas 
samuti ürituse kordaläinuks. 

"Oleme saanud väga palju kii-
dusõnu. Paneksin korraldajate 
kümneliikmelisele meeskon-
nale hindeks viie."

Aleksandrova rõõmustas, 
et kaevurite päeva traditsioo-
nilistel spordivõistlustel oli 
nii arvukalt osalejaid kui kaa-
saelajaid, kaasa arvatud Ees-
ti Energia ja VKG kaevurite 
vutimatšil, kus Eesti Energia 
vormistas võidu lisaajal löö-
dud väravaga.  

Samuti jäi publik Aleksand-
rova sõnul väga rahule kont-
serdiosaga. "AveNue ja Sem-
jon Altov olid väga oodatud, 
viimase pärast sõideti isegi 
Narvast kohale. Altov läks pä-
rast esinemist kaevurite sek-
ka ega lahkunud enne, kui iga 
soovija sai temaga koos pil-
ti teha. Ja peaesineja Termi-
naator oli väga võimas - neil 
on 4-5 lugu, mida teavad kõik 
Eesti elanikud." 

Terminaatori lavasõuga, 
kus purskas nii tuld, tossu, 
vett kui lumehelbeid, oli üli-
malt rahul ka VKG juhatuse 
liige ja arendusdirektor Jaa-
nus Purga, kes peaesineja va-
likul ka sõna sekka ütles. 

"Mul on ainult positiivsed 
muljed. Minu arvates on see 
üks professionaalsemaid Ees-

ti rokkbände. Teadsin, mil-
leks nad võimelised on, ja nad 
ei andnud ei kvaliteedis ega 
milleski muus sentigi alla, pi-
gem pakkusid rohkem," mul-
jetas Purga, lisades, et Jaagup 
Kreemi peaproovi ajal saadud 
jalavigastus ei paistnud esine-
misel kuidagi välja ega pidur-
danud laulja hoogu vähimal-
gi määral. 

Toimub ka edaspidi 
Purga sõnul pole Toila sel-

lise mastaabiga kontserti ega 
nii suurt lava varem näinud. 

"Kui asi on hästi tehtud, on 
see vastuvõetav nii eesti kui 
vene publikule," nentis ta.

Järg 3. lk

Kui tänavune Eesti Energia pidu Toilas oli mõeldud vaid oma töötajatele, siis Viru Keemia Grupi korraldatud kaevurite päeva pi-
dustustele olid oodatud kõik huvilised. PEETER LILLEVÄLI
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Esmaspäe-
val riigiko-
gus esime-
ses hääle-
tusvoorus 
73 toetus-
häälega tei-
seks ameti-
ajaks presi-
dendiks va-
litud Too-
mas Hend-
rik Ilves (pildil) ütles, et on vä-
ga liigutatud, et pälvis riigiko-
gu usaldust. 

"Mida veel saab öelda, kui 
oled riigikogu usalduse saa-
nud," ütles Ilves esmaspäe-
val ajakirjanikele antud esi-
meses kommentaaris. Ta tõ-
des, et juba eelmistel presi-
dendivalimistel olid kolm era-
konda suutnud presidendis 
kokku leppida, kuid tookord 
ei olnud neid piisavalt palju, 
et vajalikku häältearvu kok-
ku saada.

"Presidendi roll, nagu se-
da on põhiseaduses ette näh-
tud, eeldab, et ta on valitud 
suure tõenäosusega parla-
mendis ja märksa suurema 
hulga parlamendisaadikute 
poolt, kui on koalitsioonis," 
sõnas Ilves. 

"Nii nagu riigi loojad nägid 
ette, et president peab olema 
enam kui pelgalt koalitsioo-
nipresident, olen uhke, et ole-
me suutnud presidendi riigiko-
gus valida. Oleksin sama uhke, 
sõltumata sellest, kes saab va-
lituks. See on järjekordne küp-
suseksam teel igava Põhjamaa 
riigi suunas."

Vastaskandidaadi Indrek 
Tarandi 25 saadiku toetuse 
saamist kommenteerides üt-
les Ilves, et Tarand on teinud 
tubli töö.

Ilves lisas, et ei ole põhimõt-
teliselt veel langetanud ühtegi 
otsust oma järgmise ametiaja 
osas, ega osanud seega nime-
tada, kas ja milliseid muuda-
tusi teine ametiaeg presiden-
di kantseleis kaasa toob.

Eesti ees seisvaid eesmärke 
on Ilves enda sõnul välja too-
nud juba mitmeid, kuid ta tõs-
tis veel kord esile kriteeriumi-
dest vabanemist. "Kõige suu-
rem asi on saada mentaalselt 
üle kriteeriumide täitmise tu-
hinast. Meil ei ole enam neid 
kriteeriume, nüüd keskendu-
me nendele asjadele, mida me 
otsustame oluliseks pidada," 
ütles Ilves.

Riigikogu valis esmaspäe-
val esimeses hääletusvoorus 
Toomas Hendrik Ilvese (57) 
teiseks ametiajaks presiden-
diks. Ilves sai salajasel hää-
letusel 73 häält. Presidendi 
valimiseks riigikogus oli va-
ja vähemalt 68 saadiku toe-
tust. Ilvese vastaskandidaat 
Indrek Tarand sai 25 häält. 
(BNS)

Riigikogu 
valis Ilvese 
presidendiks

+14 ... -+19OC

UUDISED
KIVIÕLI KOOLI EHITUS 
KALLINEB ÜLE POOLE 
MILJONI EURO

Kiviõli linnavalitsuses moo-
dustatud komisjon kinnitas 
Kiviõli 1. keskkooli remon-
ditööde jätkamiseks välja 
kuulutatud hanke võitjaks 
OÜ Fund Ehitus ning uue 
hanke tulemusena kasva-
vad kulud kooli remondi lõ-
petamiseks üle poole miljo-
ni euro, millest pool kae-
takse laenuga ja ülejäänu 
järgmise aasta eelarvega.  
LK 3

NITROFERT EI TAASTA 
LÄHIAJAL TOOTMIST

Kuigi Nitrofert kavatses sel 
aastal taaskäivitada väetis-
te tootmise, ei ole gaasi ja 
elektri kallinemine võimal-
danud seda siiani teha. 
LK 4

KULTUUR
EESTI KONTSERDI 
SÕPRUS KERGE 
MUUSIKAGA LAIENDAB 
HOOAJA KÕLAPILTI

Süvamuu-
sika suur-
teosega, 
Giuseppe 
Verdi 
"Reek-
viemiga" 
seitsmen-

dat hooaega alustav Jõhvi 
kontserdimaja kutsub aas-
ta lõpus lavale rokkbändi 
Tanel Padar & The Sun. 
LK 5

SPORT
LÄTI "SNAIPER" HOIAB 
NARVA TRANSI 
VÕIDULAINEL

Kuressaare vastu peetud 
mängus skoori avanud Lä-
tist pärit Narva Transi rün-
daja Aleksandrs Cekulajevs 
viis isikliku konto sel hoo-
ajal kolmekümne väravani. 
LK 6
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KUIVÕRD TÕENÄOLISEKS PEATE SUUREMAT PEREHEITMIST 
KESKERAKONNAS?

Keskerakonna üks juhtfiguure Ida-Virumaal Tiit Kuus-
mik on kinnitanud, et pärast Edgar Savisaare taasvali-
mist erakonna esimeheks võib toimuda siseopositsionää-
ride organiseeritud lahkumine erakonnast.

Keskerakonna Ida-Virumaa piirkonna 
juhi kohusetäitja EEVI PAASMÄE:

Ma ei usu, et tuleb massiline väljaastu-
mine. Üksikuid lahkujaid, kellele midagi 
ei sobi või kes pole saanud mõnd soovitud 
sooja kohta, on varemgi olnud. Mitte ainult 
meil, vaid ka teistes erakondades. Nendest 
ei ole põhjust puudust tunda, olgu neil hea 
minna.

Mis puudutab Tiit Kuusmikku, siis temal tasuks eel-
kõige hoolt kanda selle eest, kuidas Kiviõli linnas juhti-
mist niimoodi korraldada, et see ei pälviks umbusaldus-
te pealinna tiitlit.

Keskerakonnas ei tekita vaidlust programmilised sei-
sukohad, vaid see, kuidas seatud eesmärkideni jõuda. Nii 
Jüri Ratasel kui  inimestel, kes tema poolt hääletasid, on 
olemas kõik võimalused oma seisukohti kaitsta ja veen-
da, et nende lahendused on paremad.  

Piinlikud valimised
Eile parlamendis Toomas Hendrik Ilvese presi-
dendiks valimisega teiseks ametiajaks jõudis lõ-
pule protsess, mille kestel ilmselt üsna paljudel 
inimestel oli veidi imelik, kui mitte öelda piinlik 
Eesti demokraatia arengute pärast.

Ja piinlik polnud olukord mitte seetõttu, et Il-
vesele polnud vastu panna kandidaati, kes talle 
tõsist konkurentsi valmistaks, vaid eelkõige sel-
lepärast, et kolm parteid otsustasid kusagil ta-
gatubades tema ametissemääramise.  

Selliseid presidendivalimisi, kus võitja juba nii 
aegsasti ja ilmselgelt teada, pole uue iseseisvus-
aja Eestis olnud. Ka eelmistel valimistel püüdsid 
Rahvaliit ja Keskerakond oma parteipresidendi-
na Arnold Rüütlit läbi suruda, toona läks asi ko-
guni omavalitsusjuhtidest valijameeste "määri-
miseni". Just sellise käitumise vastase leeri kan-
didaadina astus siis esile Ilves, kes nüüd Rüütli-
ga sarnasesse seisu sattus. 

Presidendi valimise süsteemi muutmisest on 
räägitud selle sisseviimise algusest peale. Polii-
tikud ei taha anda seda rahva otsustada. Ja te-
rake tõtt on muidugi neil, kes ütlevad, et nii väi-
keste volitustega riigipea valimisi pole mõtet te-
ha üldrahvalikuks - puhas raharaiskamine. Ent 
siiski tasub kaaluda, kas poleks targem anda 
riigipea valimine kohe esimeses voorus valija-
meeste (riigikogu liikmed+omavalitsuste esin-
dajad) kätte. Sest ehkki omavalitsusedki on üs-
na parteistatud, on seal erinevalt riigikogu po-
liitsoldatitest oma peaga otsustamist rohkem al-
les jäänud. Siis saaksime ka ehk valimised, mis 
on rohkem valimiste moodi. 

Ü
hes kohas saab Eesti 
Vabariigi presidendi 
võimu ja asendit riigi 
sees ning riikide va-

hel tõepoolest süstemaatili-
selt (järele) vaadata. Võimu ja 
poliitilist asendit koos nime-
tatakse tihtipeale institutsioo-
niks. Kohaks on riigiteaduste 
kui kraadiainete ainekavad, 
mille hulgas saab valida sobi-
va kombinatsiooni ja spetsia-
liseeruda. Üldiselt peetakse 
riigiteadusi valdkonnaks, mil-
le valinu läheb näiteks puhta 
matemaatikaga võrreldes ker-
gema vastupanu teed. Kuidas 
nii? 

Patoloogilises füsioloogias 
võib olla õppevahendiks pöör-
dumatult haigestunud maks. 
Riigiteadustes maksaga ana-
loogiliselt president õppeva-
hendiks olla ei saa, sest presi-
dendi roll ei ole üheski riigis 
ühemõtteline ega riigist riiki 
ülekantav. Erinevalt maksast 
ei saa presidenti siirata. 

Presidenti saab õpetada li-
gikaudu ja sedagi üksnes tin-
gimusel, et kõigil on juurde-
pääs riigisaladustele. Ning 
praktilisi harjutusi presiden-
diasjanduses pole Eestis või-
malik üldse läbi viia, sest sel-
leks peaks olema eelnevalt rii-
gikogu esimehe stažöör ajava-
hemikul, mil esimees täidab 
presidendi ülesandeid.

P
ool aastat või kauem-
gi tagasi leidus inter-
netis küllalt palju 
neid, kelle meelest so-

bivaim president Eesti riigi 
etteotsa aastateks 2011-2016 
oleks jurist Allar Jõks. Hetkel 
ei räägi temast keegi; märksa 
rohkem võib kuvarilt lugeda 
küsimust, kas me üldse vaja-
megi presidenti, ja vastust - 
ei, ei vaja. Oletagem nüüd, et 
kõik presidendi ülesanded 
saab enesele peaminister. Kui 
viimane on puhkusel, täidab 
tema kohustusi peaministri 
asendaja, kes määratakse 
koalitsioonilepingu järgi, see 
aga teatavasti on poliitiline 
dokument - ja me saame polii-
tiliselt seotud riigipea, keda 
me otse ikkagi ei ole valinud. 
Peaministrit saab umbusalda-
da kas või koalitsiooni muut-
mise hinnaga. Presidendi 
umbusaldamist kehtiv põhi-
seadus ette ei näe, mis tähen-
dab, et ses suhtes on ta stabiil-
sem. 

Nii ehk naa ei pääseks me 
põhiseaduse muutmisest ehk 
mitme aasta pikkusest tööst, 
mida halvemal juhul tehakse 
käsu korras üsna kitsas ringis 
ja paremal juhul asjade käi-
gust suurele ringile kogu aeg 
aru andes. Kes ütleks, kumb 
ring on parem?

Isegi nii lihtne küsimus na-
gu see, kas esmalt täiesti uus 
põhiseadus või "kõigest" pa-
randused kehtiva juurde, po-
le üheselt vastatav, sest näi-
teks § 155 kehtivas põhiseadu-
ses (1992. a redaktsioon) ei sä-
testa maakondi. Haldusrefor-
mi vabariigi president juhtida 
ei saa, kuid tal kui kodanikul 

President paigas – aga 
kus see paik asub?

PEETER OLESK

primus inter pares (esimene 
võrdsete seas) või ka pluribus 
impar (paljude hulgast eesõi-
gustatum) lasub vastutus Ees-
ti terviklikkuse kasuks ja see 
peab olema erakonnaülene. 
Kuulanud ära presidendikan-
didaatide vastused Eesti Tele-
visioonis 27. augusti hilisõh-
tul just selles punktis (presi-
dent ja haldusreform), oli ko-
he selge, kui põgusalt olid mõ-
lemad sesse probleemistikku 
süvenenud.

K
ahtlemata peab kus-
kilt alustama ja üks 
võimalusi selleks on 
pikendada kandidaa-

diks registreerimise aega näi-
teks poolele aastale. Teiste sõ-
nadega olgu 6 kuud enne vali-
miste esimest vooru esitatud 
kandidaadil kõik vajalikud pa-
berid, millest tähtsaimad on 
esitajate nimekiri ja kandi-
daadi isiklik programm. 

Kui muud ei muudeta, seab 
see nõue ebavõrdsesse olu-
korda need kandidaadid, kes 
esitatakse valimisteks nn põl-
lu peal, st valimiskogus. Nii 
"suureks" muudatuseks põ-
hiseadust ennast tingima-
ta muutma ei pea, kuid ikka-
gi ta tähendab, et kandidaadi 
esitaja oma seisukohta enam 
muuta ei tohi, vaid peab kan-
didaadile andestama kõik. Siis 
hakkab ta kandidaadist sõltu-
ma juba rohkem kui isiklikest 
veendumustest.

Pikk rida majanduspoliiti-
lisi otsuseid langetatakse lä-
himail aastail Euroopa Liidu 
sellistel nõupidamistel, ku-
hu Eesti Vabariigi presiden-
dil asja ei ole. Euroopa Parla-
mendi suhtes on Eesti Vaba-
riigi president üksnes valija 
nagu iga teinegi. Muidugi on 
ta informeeritum kui lihtsure-
likud, ent meie abipaketi suu-
rust teistele riikidele ei saa 
ta kirjutada ette ei Eesti sees 
ega ka siit riigist väljapoole. 
Jah, ta saab näidata isiklikku 
eeskuju, kärpides oma välja-

minekuid, aga see ei saa seis-
neda kosmeetikas näiteks sel 
tasemel, kui presidendi vä-
lisnõunikuks kutsutaks asja-
tundja, kel puudub suursaa-
diku staaž. See võiks seisneda 
selles, et presidendil on oma 
ametiruumid koos ametikor-
teriga ja isiklik elamine ame-
tikohast sõltumatult ning on-
gi kõik, ent kuidas talitada ju-
hul, kui presidendi pere tema 
ametisoleku ajal suureneb ja 
nn esimene perekond lihtsalt 
vajab suuremat elamist? 

Euroopa Liidu valija ei saa 
kehtestada elektri hinna kui 
kodukulu ühe artikli ülem-
määra ette. Ta saab avalda-
da protesti, mida arvestatak-
se siis, kui küsimuseks muu-
tub koalitsiooni püsimine. Va-
he või võrdsus kodanikkonnas 
muutub avalikuks sel juhul, 
kui hinnatõusu hakataks kom-
penseerima isikliku avalduse 
põhjal ja Eesti Vabariigi pre-
sident seisab, paber näpus, 
koos teistega ühes sabas ning 
talle saadetakse koju, käesole-
val korral seega Ärmale, ins-
pektor, kes fikseerib, millises 
toanurgas on elektrikasutus 
põhjendatud ja kus mitte.

O
ma vigu - ja seda ka 
valijana Euroopa Lii-
dus - on Eesti Vaba-
riigi presidendil pa-

randada küllalt raske. Märk-
sa lihtsam on rahval ja tema 
valitud riigikogul presidendi 
vigu osatada. Kujutleda nüüd, 
et me saame sellest vastu-
olust üle, kui anname presi-
dendi kõik ülesanded peami-
nistrile, on lihtsameelsus. 
Märksa praktilisem on paran-
dada Euroopa Liitu, kui po-
leks üht aga: me sõltume Eu-
roopa Liidu rahast liiga palju 
ja oleme jätnud märkamata, 
kuidas ka tema võib toimida 
inkassofirma põhimõttel.

Presidendi mure on selle 
eest hoiatada. Mitte hirmuta-
da, vaid vaadata, et me olek-
sime ärkvel.

Erinevalt maksast ei saa presidenti siirata. 

"See on järjekord-
ne küpsuseksam teel 
igava Põhjamaa riigi 
suunas."

Toomas Hendrik Ilves enda 
taasvalimisest Eesti presi-
dendiks parlamendi poolt ju-
ba esimeses valimisvoorus. 

(BNS, 29. august) 

ÕHTULEHT kirjutas, 
et nädalavahetusel võttis 
Edgar Savisaar kaks säravat 
võitu. Esmalt Keskerakon-
na juhi kohal jätkamine, tei-
seks president Ilvese halas-
tamatu purustamine Kesk-
erakonna särava presiden-
dikandidaadi Indrek Taran-
di poolt. 

On Eesti elu paradoks, et 
mõlema võidu tulemuseks 
on stagnatsiooni jätkumine. 
Savisaare jätkamine partei-
juhi kohal tõenäoliselt uu-
si tuuli ei too ning ka Ilve-
se jätkamine presidenditoo-
lil kindlustaks stagnatsiooni 
püsimise. 

Mis saaks olla veel ku-
jukam näide tagatoapoliiti-
kast ja mandumisest, kui te-
ledebati haledalt kaotanud 
kandidaat valitaks juba esi-
meses voorus ära kokkule-
pitud häältearvuga? Kui-
das tunneb end Ilvese poolt 
häält andes riigikogu liige, 
kes äsja nägi teleekraanilt 
tema puterdamisi, vastama-
tajätmisi ja Eesti elu mitte-
tundmist? 

Juba asjaolu, et president 
võiks eeldada, et debati käi-
gus pole viisakas tema käest 
aru pärida Ärma jokk-skee-
mide või esileedi funktsioo-
nide kohta, näitab tema kuu-
lumist pigem Brežnevi vaim-
sete jüngrite kui läänelikust 
demokraatiast läbi imbunud 
eetiliste majakate kilda. 

Kas meile on tarvis ele-
vandiluust tornis istuvat 
sitzpresidenti, kes on teatud 
poliitiliste jõudude lükata-
tõugata ning näib vastuta-
suks eeldavat täielikku krii-
tikavabadust? 

ÄRIPÄEV kirjutas, et 
kaitsepolitsei korruptsioo-
nivastase võitluse ühe tule-
musena on viimastel kuudel 
märgatavalt odavnenud Nar-
va linna lihtmenetlusega ehi-
tushanked ning seda vaata-
mata tööjõu ja ehitusmater-
jalide hinna tõusutrendile. 

Seni kippusid Narvas 
lihtmenetlusega ehitushan-
ked klappima sendi pealt 
sõlmitud lepingu hinna-
ga, mis viitab varasema-
tele kokkulepetele. Veelgi 
enam, teadaolevalt koosta-
sid eeldatava maksumuse 
arvutusi ettevõtjad, kes hil-
jem tööd endale said. Usal-
dusringi mittekuuluvatele 
ettevõtjatele oli aga keh-
testatud kümnis 10% han-
ke hinnast. 

Nüüd näib, et selle aas-
ta kevadsuvel toimunud va-
histamised on linnavalitsust 
osaliselt puhastanud, ülejää-
nuid korrale kutsunud ning 
sellega kokkuvõttes korrupt-
siooni vähendanud. 
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ILM JÕHVIS

LÜHIDALT

POLITSEI

EESTI

KOHTLA-JÄRVEL RÖÖVITI 
NAIST JA MEEST 

Neljapäeva õhtul kella 22.30 
paiku lõi tundmatu isik Kohtla-
Järvel Keskalleel 28aastasele 
naisele käe pihta ning rebis ta 
randmelt käekella väärtusega 
200 eurot.

Laupäeva varahommikul kella 
5 ajal läks tundmatu isik Kohtla-
Järvel Ahtme spordihalli juures 
kallale 45aastasele mehele 
ning röövis kannatanult rahakoti 
ja mobiiltelefoni. Kahju on 80 
eurot.

JÕHVIST ÄRANDATI 
VOLKSWAGEN  

Ajavahemikus 25.-26. augustini 
varastati Jõhvis Narva maanteel 
asuva garaažiühistu boksist sõi-
duauto Volkswagen Passat ja 
50 liitrit diislikütust. Sõiduk leiti 
26. augustil Kohtla-Järvelt rah-
vapargi tiigi juurest.

ALŽEERLASED TAHTSID 
EESTISSE UJUDA

27. augusti öösel kella 2.10 
ajal märkas Narva-Jõesuu kor-
doni piirivalvur Narva jõel kaht-
last liikumist. Pool tundi hiljem 
peeti kinni üks mees, kes ujus 
üle Narva jõe. Kella 3.56 ajal ta-
bati veel kaks meest. Kõik nad 
osutusid Alžeeria kodanikeks, 
kelle suhtes alustati kriminaal-
menetlust karistusseadustiku 
paragrahvi alusel, mis käsitleb 
Eesti Vabariigi riigipiiri ja ajutise 
kontrolljoone ebaseaduslikku 
ületamist. Meestele vormistati 
sundtäidetav ettekirjutus Eestist 
lahkumiseks ja nad saadeti ta-
gasi Venemaale.

VORSTIREOSTUS 
LAHENDUSETA

SONDA. Kevadel Sonda ja Uljas-
te vahelisest metsast leitud 
ning mõni päev hiljem sealt 
müstiliselt haihtunud vorstihun-
nikute kohta ei selgunudki, kes 
need metsa alla viis ja hiljem 
ära koristas. 
"Senised menetlustoimingud - 
meile tulnud vihjete kontrollimi-
ne ja meie saadetud päringud - 
ei ole siiani tulemust andnud ja 
seega ei ole praeguseks teada, 
kes vorstid metsa alla viis," üt-
les keskkonnainspektsiooni 
avalike suhete nõunik Leili 
Tuul. 
"Perspektiiv süüdlase leidmi-
seks on küll vähenenud, aga sa-
mas on menetlus veel pooleli ja 
kui kellelgi lugejatest on mingit 
infot, mis aitaks asjaga edasi 
minna, siis võib ta sellest ins-
pektsioonile teada anda." 

Aprilli keskel avastas Sondas 
elav jahimees metsas suured 
kuhjad peamiselt viilutatud sa-
laamit (pildil); RMK jõudis osa 
sellest kottidesse koguda ja tel-
lis kopa ülejäänut kraavist koris-
tama. Kui masinad kohale jõud-
sid, oli plats puhas ja umbes 
kaks tonni vorsti teadmata suu-
nas kadunud.  

Algus 1. lk
"Rääkisin just omanike-

ga ja kui just drastilist ma-
janduslangust ei tule, kan-
name kaevurite päeva teate-
pulka edasi. Tahan rõhutada, 
et sellest ei saa mitte kuna-
gi kinnist ega piletitega üri-
tust, vaid see on ja jääb ava-
tud rahvaürituseks."

Riigikogu liige Lembit Kal-
juvee, kes võttis mullu tra-
ditsioonilise kaevurite päeva 
enda korraldada pärast seda, 
kui Eesti Energia oli otsusta-
nud pidustused augusti vii-
maselt pühapäevalt kaks nä-
dalat ettepoole tuua, kiitis 
VKGd, et see nüüd omakor-
da traditsiooni jätkab. 

"Selle, kas ettevõte töö-
tab kasumiga ja on jätku-
suutlik, määrab inimene. 
Kui varem polnud kaevu-
reid vaja heas mõttes moo-
sida, sest neid oli rohkem 
kui vaja, siis nüüd on nei-
le juba konkurents ja mit-
te ainult tippudele. Selles 
mõttes on VKG teinud õige 

Kaevurite päev jääb avatud rahvaürituseks
sammu, kui väärtustab se-
da ametit, mis on üks ras-
kemaid. Mul on hea meel, 
et see on jätkuvalt regiooni 
suurim pidu, kus osaleb 10 
000-15 000 inimest."

VKG Ojamaa kaevanduses 
töötab praegu 200 kaevurit, 
aasta lõpuks nende hulk ka-
hekordistub. 

GERLI ROMANOVITŠ
gerli@pohjarannik.ee

Uue hanke tulemusena kas-
vavad kulud kooli remondi lõ-
petamiseks üle poole miljoni 
euro, millest pool kaetakse 
laenuga ja ülejäänu järgmise 
aasta eelarvega. 

Kevadel pooleli jäänud 
Kiviõli 1. keskkooli ehitami-
se jätkamiseks välja kuulu-
tatud hanke võitis viie pak-
kuja seast OÜ Fund Ehitus, 
kelle pakkumine on oluli-
selt kõrgem kui summa, mil-
lega omal ajal võitis hanke 
AS Skanska EMV. See tähen-
dab, et Kiviõli peab kooli ehi-
tustööde jätkamiseks kõvasti 
püksirihma pingutama ning 
katma osa rahalisest vahest 
laenuga, mille võtmiseks vo-
likogu ka loa andis. 

Viitab alapakkumisele
Kiviõli linnapea Dmitri 

Dmitrijevi sõnul oli selge, et 
koolimaja valmisehitamise 
hind läheb uue pakkumisega 
kõrgemaks, kuid seda, et va-
he tuleb nii suur, ennustada 
ei osatud. 

"Selge oli, et ehitushin-
nad on turul vahepeal kas-
vanud, kuid kindlasti mit-
te nii palju. Kuna see vahe 
on suur, siis võib eeldada, et 
Skanska poolt oli tegemist 
alapakkumisega ning see-
tõttu tekkisid ka segadused 
ja vastuolud, mis lõpuks le-
pingu lõppemiseni viisid," 
tõdes ta. 

Hoolimata sellest, et tege-
mist on korraliku vahega, tu-
leb linnavalitsusel see sum-
ma leida. Pool sellest planee-
ritakse oma eelarvesse, eel-
kõige just järgmise aasta va-

henditesse, ülejäänu tuleb 
aga katta laenuga. Kiviõli 
linn võttis KOIT-kavast toe-
tuse saanud koolihoone reno-
veerimise omaosaluse katmi-
seks omal ajal laenu. Nüüd 
seda summat suurendatak-
se. 

Praegu peab linn rahan-
dusministeeriumiga läbirää-
kimisi laenusummade suu-
rendamiseks. Dmitrijevi 
hinnangul sellega problee-
me tekkima ei peaks, kuna 
linna laenukoormus ei ole nii 
suur, et piir hakkaks ette tu-
lema. "See on projekt, mis tu-
leb igal juhul lõpetada, ning 
õnneks meil on veel laenuva-
ru olemas ja suuri problee-
me sellest tekkida ei tohiks," 
ütles ta. 

Leping järgmisel nädalal
Milline saab olema lõplik 

summa, millega Fund Ehitus 
koolimaja valmis peab saa-
ma, pole veel lõpuni selge, 
kuna praegu käivad läbirää-
kimised. "Järgmisel nädalal 
on ettevõtte esindajad objek-
ti üle vaatamas ning summad 
selguvad lõplikult läbirääki-
miste käigus," ütles Dmitri-

jev. Alles pärast lepingu sõl-
mimist saab selgeks ka täht-
aeg, mille jooksul koolima-
ja rekonstrueerimine lõpuni 
viiakse. 

Eelmise ehitaja, Skanska 
EMVga peetakse praegu aga 
vaidlusi kahjusummade ja 
garantiide üle. "Garantiisum-
ma oli lepingus ette nähtud 
üle kahe miljoni krooni ning 
me oleme seisukohal, et vä-
hemalt selle summa ulatuses 
peaksid nad meile poolelijää-
nud ehituse ka kompenseeri-
ma," ütles Dmitrijev, kelle sõ-
nul on objekt praeguseks küll 
üle antud ja kõik esitatud ar-
ved makstud, kuid vaidlused 
on veel täies hoos. Linn on va-
jaduse korral valmis oma õi-
guste kaitseks ka kohtuni väl-
ja minema. 

Seda, millised on Kivi-
õli linna lõplikud nõudmi-
sed Skanska EMV-le, keel-
dus läbirääkimisi pidav abi-
linnapea Risto Lindeberg üt-
lemast, viidates vaidluste 
jätkumisele. "Selge on see, 
et me oleme kannatanud nii 
rahalist kui ka ajalist kahju," 
ütles ta. 

Skanska EMV võitis Ki-

viõli 1. keskkooli rekonst-
rueerimiseks välja kuuluta-
tud esimese hanke summa-
ga 30 miljonit krooni ehk 1,9 
miljonit eurot. Kevadel üt-
les ettevõte, et loobub ehi-
tustööde jätkamisest pro-
jektivigade tõttu. Samal ajal 
teatas linnavalitsus, et nad 
lõpetavad ettevõttega koos-
töö, kuna tööd ei ole valmi-
nud esialgu kokku lepitud 
tähtaegadel. 

VAIDLUSED: Linnavalitsus tahab eelmiselt ehitajalt tekitatud kahjud sisse nõuda

Kiviõli kooli ehitus kallineb 
üle poole miljoni euro

Kiviõli linnavalitsu-
ses moodustatud ko-
misjon kinnitas Kiviõli 
1. keskkooli remondi-
tööde jätkamiseks väl-
ja kuulutatud hanke võit-
jaks OÜ Fund Ehitus. 

Kiviõli 1. keskkooli ehitamist jätkatakse kohe pärast seda, kui leping uue ehitajaga on sõlmi-
tud. Pärast seda, kui uus ehitaja OÜ Fund Ehitus on objekti üle vaadanud, selguvad ka ehitu-
se lõpetamiseks vajalikud summad. PEETER LILLEVÄLI 

DMITRI DMITRIJEV

Garantiisumma oli lepin-
gus ette nähtud üle kahe 
miljoni krooni ning me ole-
me seisukohal, et vähe-
malt selle summa ulatu-
ses peaksid nad meile 
poolelijäänud ehituse ka 
kompenseerima. 

Laupäeva öösel hukkus maa-
konnas liikluses kaks jalakäi-
jat. 

Veerand tundi pärast lau-
päeva südaööd sai Sergei (60) 

Üks mees hukkus auto, teine veduri all
Vaivara vallas Müdiküla-Sir-
gala tee 1,5. kilomeetril löögi 
sõiduautolt Audi 80, mida juh-
tis 56aastane Hurmo. Jalakäi-
ja hukkus sündmuskohal.

Samal ööl kella kahe paiku 
ületas 52aastane mees Jõhvis 
Tartu maanteel asuvat raud-
teeülekäiku, kui sai saatusli-
ku löögi diiselvedurilt. Kan-

natanu suri saadud vigastus-
tesse sündmuskohal. Juhtu-
mi täpsemad asjaolud selgu-
vad algatatud kriminaalme-
netluse käigus. (PR)

TEISIPÄEV. Vahelduva 
pilvisusega ilm, sajab hoovih-
ma. Puhub mõõdukas muutli-
ku suunaga tuul. Sooja on 14-
19 kraadi.

VESI. Eile pärastlõunal 
oli vee temperatuur Kauk-
sis +20, Narva-Jõesuus +16 
ja Toilas +11 kraadi.

TÖÖTURUL ON PUUDU 
SADU EHITAJAID 

Kui majanduskriisi hakul 
otsisid Eestis tulutult tööd 
tuhanded ehitajad, siis 
praegu on olukord vastupi-
dine ning mitmed ehitus-
firmad otsivad tulutult ehi-
tajaid, kes aitaksid telli-
musi täita, kirjutab Posti-
mees.

Töötukassa umbes 
4000 tööpakkumisest 
moodustavad kõige suure-
ma osa, kokku üle poole 
tuhande, tööpakkumised 
ehitusmeestele.

Ehitusettevõtjate hin-
nangul on tööjõupuuduse 
põhjuseks see, et suur 
osa Eesti ehitajatest töö-
tab Soomes, kus nad 
teenivad umbes kolm 
korda rohkem kui kodu-
maal. Paljud mehed töö-
tavad ka mustalt Vene-
maal.

Ehitusettevõtjate sõnul 
on ehitajate vähesuse tõt-
tu kohati ka raske ehitus-
tähtaegadest kinni pida-
da.

Töötukassa pressiesin-
daja Kaili Uusmaa sõnul 
on lisaks ehitajatele puu-
dus ka muudest oskus-
töölistest - see hõlmab 
kolmandiku kõikidest 
tööpakkumistest. "Viien-
dik tööpakkumistest on 
seadme- ja masinaope-
raatoritele ning sama 
palju teenindus- ja müü-
gitöötajatele," loetles 
Uusmaa.

KANGE ALKOHOLI MÜÜK 
ON PISUT KASVANUD 

Alkoholitootjate liidu and-
metel müüdi 2011. aasta 
esimese poolaastaga Ees-
tis 7,7 miljonit liitrit ja eks-
porditi 2,3 miljonit liitrit 
kanget alkoholi.

Liidu juhatuse esimees 
Janek Kalvi sõnas, et 
esimese poolaasta väike 
müügikasv alkoholitootja-
te olukorda kuigivõrd ei 
paranda. "Müügikasv näi-
tab pisukest majanduse 
elavnemist ja üldise os-
tuvõime paranemist, kuid 
see ei anna veel märku 
illegaalse alkoholi turu-
osa tagasivõitmisest le-
gaalsele turule," märkis 
Kalvi.

Kalvi lisas, et tänavu esi-
mese poolaasta müük jäi 
vaid 58 protsendile 2008. 
aasta sama perioodi kan-
ge alkoholi müügist.

Võrreldes eelmise aasta 
sama perioodiga, kasvas 
alkoholi müük siseturule 
tänavu esimesel poolaas-
tal üheksa protsenti. Al-
koholitootjad suutsid  
2011. aasta esimese 
poolaastaga kasvatada 
eksporti kaheksa prot-
senti, võrreldes eelmise 
aasta sama perioodiga. 
(BNS)
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KÜLLI KRIIS
kylli@pohjarannik.ee 

"Tiigis viisime unimudila arvu-
kuse alla," kinnitas Eesti loo-
dushoiu keskuse kalateadlane 
Meelis Tambets. "Suure töö 
nende hävitamisel tegid ära 
kolm suve tagasi tiiki elama 
lastud haugid, abiks oli ka in-
tensiivne võrgupüük ja elekt-
ripüük."

Täielikult neist kaladest nii-
sama lihtsalt lahti ei saa - sel-
leks on nad liiga vintsked ja 
vastupidavad.

"Nad kannatavad suurt hap-
nikudefitsiiti - kui veekogu 
ummuksisse jääb ja teised ka-
lad surevad, siis unimudil elab 
rõõmsalt edasi. Kui teisi kalu 
ei ole, sööb unimudil ka oma 
liigikaaslasi. Suguküpseks saa-
vad nad hästi noorelt ja see-
ga paljunevad kiiresti," loet-
les Tambets põhjusi, mis selle 
võõrliigi hävitamise iseäranis 
keeruliseks muudavad.  

Kohalikud röövkalad 
hoiavad vaos

Eelmisel aastal Narva vee-
hoidlas tehtud kontrollpüügid 
näitasid, et unimudila leviala 
pole viimastel aegadel oluliselt 
laienenud. "Veehoidlas on ko-

KESKKOND: Haugid ja kalateadlased panid Narva veehoidlasse sattunud võõrliigi levikule piiri

Unimudila arvukus on kontrolli all

MEELIS TAMBETS  

Kui džinn juba pudelist väl-
jas on, siis teda sinna taga-
si enam ei saa.  

2005. aasta suvel Narva veehoidlast ja sel-
le kõrval asuvast tiigist leitud visa võõrliik uni-
mudil pole sealt päriselt kadunud, ent ko-
halikku kalastikku ta enam ei ohusta. 

halikke röövkalu ka, need su-
ruvad unimudila arvukuse all 
ja ei lase tal vohada," põhjen-
das Tambets. 

Veehoidlas pole tema sõnul 
unimudilast üldse võimalik pä-
riselt lahti saada: "Kui džinn 
juba pudelist väljas on, siis te-
da sinna tagasi enam ei saa. 
Veehoidla on selleks liiga suur 
veekogu, et seal midagi ekst-
reemset ette saaks võtta. Kui 
unimudil seal mingil põhjusel 
ohtralt levima peaks hakkama, 
oleks ainus võimalus sealse ka-
lastiku liigilist koosseisu regu-
leerida. Õnneks pole ette näha, 
et sellega seal tegelema peaks 

hakkama - see oleks väga kal-
lis ja mahukas töö."

Mujal Eestis ei ole
Tiigis, mis on kalateadlas-

te jaoks olnud unimudila mõt-
tes väike mudelveekogu, saaks 
sellest kalast viimseni lahti 
küll, kui seda tõepoolest tarvis 

2008. aastal veehoidla kõrval tiigis tehtud kontrollpüügid andsid tulemuseks unimudila ehmatava arvukuse. ARHIIV 

peaks olema. Näiteks siis, kui 
mingi tegevuse käigus oleks 
vaja tiik jõe või veehoidlaga 
ühendada. 

"On olemas spetsiaalne 
keemiline kalatõrjevahend, 
mida sel puhul saaks kasuta-
da. Aga kuni selle järele va-
jadust ei ole, siis las nad ela-

vad seal tiigis - haugide kont-
rolli all."

 Kalateadlaste andmetel po-
le mujal Eestis unimudilat lei-
tud. Lähialadel on unimudilat 
leitud Lätis ja Venemaal Veli-
kaja jõe süsteemis.

"Huvi selle kala vastu tun-
takse küll, just tema erakordse-

te omaduste tõttu," ütles Meelis 
Tambets, et päris mitu kolleegi 
välisriikidest on neilt infot saa-
nud. "Põhiline unimudila ekspert 
elab Venemaal, tema peab ühen-
dust ka teiste riikide asjatundja-
tega. Eks võõrliigid on üldse sel-
line teema, mis kogu maailmas 
teadlastele huvi pakub."   

Kuigi Nitrofert kavat-
ses sel aastal taaskäi-
vitada väetiste tootmi-
se, ei ole gaasi ja elekt-
ri kallinemine võimalda-
nud seda siiani teha.

ERIK GAMZEJEV 
erikg@pohjarannik.ee

Kuigi Nitroferdis toodetava 
karbamiidi ja ammoniaagi hin-
nad on maailmaturul liikunud 
tasapisi ülespoole, on sama tei-
nud ka tootmise põhilised ku-
luartiklid - maagaas ja elektri-
energia. "Praeguste hinnatase-
mete juures ei ole tootmise 
taaskäivitamine majandusli-
kult otstarbekas," ütles Nitro-
ferdi juhatuse liige Aleksei Ni-
kolajev eile. "Ent hoiame te-
hast olukorras, et kui omani-
kult peaks tulema korraldus 
alustada tootmist, suudame ka-
he ja poole kuu jooksul seda 
teha." 

Palk jookseb 
Nitrofert seiskus 2009. aas-

ta veebruaris, mil maailmatu-

rul väetiste hinnad langesid. 
"Meil ei jää hetkel muud üle, 
kui varuda kannatust ja usku-
da ning loota, et olukord muu-
tub meile soodsamaks," sõnas 
ta. 

Kuigi toodangut ei tule 
Nitroferdist juba rohkem kui 
30 kuud, on ettevõte jätkanud 
kogu selle aja jooksul oma töö-
tajatele palga maksmist. Niko-
lajevi sõnul teenivad 420 ini-
mest siiski praegu ligikaudu 
30 protsenti vähem kui sel ajal, 
mil tehas töötas. "Kui kaua sel-
line olukord kestab, oleneb et-
tevõtte omanikust," sõnas Ni-
kolajev. 

Nitrofert kuulub Ukraina 
miljardäri Dmitro Firtaši rah-
vusvahelisse 16 000 töötajaga 
kontserni Ostchem, mis ühen-
dab peamiselt Ida-Euroopas 
paiknevaid keemiaettevõtteid 
ning mille peakontor asub Vii-
nis. 

Teenib laenutulu 
Tootmise peatanud, ent töö-

tajatele palga maksmist jät-
kav Nitrofert toob küll prae-
gu omanikule kahjumit, kuid 
see on siiski kordades väik-

sem kui sama ettevõtte su-
perheal - 2008. aastal teeni-
tud kasum. Tookord sai ette-
võte 1,573miljardilise käibe 
juures üle 719 miljoni krooni 
puhaskasumit. 

Nii hea kasumivaru on või-
maldanud Nitroferdil sel ajal, 
kui tootmine seisab ja müügist 
raha sisse ei tule, muutuda si-
suliselt laenukontoriks. Näi-
teks 2010. aastal teenis Nitro-
fert ligemale 120 miljonit int-
ressitulu rahalt, mille ta oli lae-
nanud kontsernisiseselt teise-
le ettevõttele. Kui 2009. aastal 
teenis firma kasutamata saas-
tekvootide müügist üle 40 mil-
joni krooni, siis mullu vaid na-
pilt üle 3 miljoni krooni.

2010. aastal kujunes Nitro-
ferdi puhaskahjumiks üle 87 
miljoni krooni. Ent ettevõtte 
bilansis on jaotamata kasumit 
veel alles 872 miljonit kroo-
ni. Selle numbri põhjal võiks 
Nitrofert praegusel moel te-
hast käivitamata tiksuda veel 
ligemale kümme aastat, enne 
kui teda pankrot ähvardaks, 
ent vähe tõenäoline on, et oma-
nik oleks huvitatud kogunenud 
kasumi hävimisest.  

Kohtla-Järve servas paiknevas Nitroferdis soikus väetiste tootmine juba enam kui 30 kuud ta-
gasi, ent ettevõte on siiani jätkanud 420 töötajale palga maksmist. MATTI KÄMÄRÄ

Nitrofert ei taasta lähiajal tootmist
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Süvamuusika suurteo-
sega, Giuseppe Verdi 
"Reekviemiga" seitsmen-
dat hooaega alustav Jõhvi 
kontserdimaja kutsub aas-
ta lõpus lavale rokkbän-
di Tanel Padar & The Sun. 

TIIA LINNARD
tiia@pohjarannik.ee

Eesti roki üks lipulaevadest - 
Tanel Padar & The Sun - astub 
jõulude ajal Eesti Kontserdi 
lavadele koos Pärnu linnaor-
kestriga. Tulemuseks on The 
Sun sümfoonia "Pühademuusi-
ka", mis kõlab Jõhvis 26. det-
sembril. 

Kergemuusika kõlab Jõh-
vi kontserdimaja suures saa-
lis aga juba peagi - 24. sep-
tembril, mil Artur Raidmet-
sa juhtimisel kulgev õhtu tu-
letab meelde Eesti popmuu-
sikat aastatel 1960-1970, täi-
tes saali ilusate meloodiatega 
ning pakkudes publikule süle-
täie nostalgiat. Heldur Karmo 
laulusõnadega "Maailm sam-
me täis" pealkirjastatud kava 
toob suurele lavale tagasi ajas-
tu paremad eesti autorite hi-
tid, mis on hakanud unustuse 
hõlma vajuma.

Paljud laulud tulevad ette-
kandele duettidena, kus lau-
lavad eelmiste kümnendite 
originaalesitajad ja tänapäe-
va tuntud lauljad. Lavale as-
tuvad Els Himma, Vello Oru-
mets, Heidy Tamme, Koit Too-
me, Hedvig Hanson ja Boris 
Lehtlaan.

Traditsiooniline isadepäe-
va kontsert esitleb multita-
lentset Kõrvitsate suguvõsa - 
Leopoldist G-Enkani. Üles as-
tub suguvõsa ansambel ning 
külla on kutsutud ka Kõrvitsa-
te parimad sõbrad - Raivo Jär-
vi ja Ivo Linna. Kontserdil kõ-
lab muusikat seinast seina - on 
džässi, on lastelugusid, on pop-
pi, räppi ja palju muud. 

Sisaski sünnipäev
Eesti Kontsert alustab sel 

hooajal eliitkontserdisarja, 
mis tõstab fookusesse noored 
ja andekad interpreedid. "Eliit-
kontserdi nimetusest ei tohiks 
keegi lasta ennast ära ehma-
tada," nendib Jõhvi kontserdi-
maja direktor Piia Tamm. Pi-
gem tuleb seda võtta kui koos-
töös Eesti interpreetide liidu-
ga sündinud kvaliteedimär-
ki, mis garanteerib kammer-
muusika austajatele kordaläi-
nud õhtu.

Eliitkontserdid algavad ta-
vapärasest varem - kell 17. 
"See peaks olema vanema-
le publikule ja muusikakooli 
õpilastele sobilikum aeg," loo-
dab Tamm. 

Kammersaalis leiab koha 
ka muusikaõhtu, kus on esin-
datud Tšaikovski muusika pa-
rimad küljed: romantiline tun-
derikkus ja särav virtuoossus, 

TEATER: Jõhvi kontserdimajas näeb algaval hooajal nii Vanemuise, Variuse, Rakvere teatri kui Estonia etendusi  

Eesti Kontserdi sõprus kerge muusikaga 
laiendab hooaja kõlapilti

aristokraatia ja samas südam-
lik musitseerimine. "See kava 
võeti suvel Haapsalu kuursaa-
lis väga hästi vastu," märgib 
Tamm. Enamik kavas esitata-
vast muusikast on populaar-
ne klassika. Kõlavad ka Haap-
saluga seotud teosed, millega 
helilooja Eestis viibides tege-
les.

Jõhvi kontserdimaja kam-
mersaali tasub aeg-ajalt kii-
gata ka neil, kes süvamuu-
sikast suurt ei hooli. 21. sep-
tembril saab sellest paigast 
eriline koht kõigile neile, kes 
Siiri Sisaski loomingust lugu 
peavad. "Siiri saadab klave-
ril end ise ja esitab oma laule 
just nii, nagu ta need loonud 
on," märgib Tamm, tundes mu-
ret, kas kammersaal ikka suu-
dab mahutada kõiki Sisaski ta-
lendi austajaid - seda enam, et 
kontsert leiab aset tema sün-
nipäeval. 

Sõna seotud muusikaga
Kammersaalis näeb ka tea-

ter Variuse lavastust viiest 
näitlejast, kelle ideaalid pu-
rustab 1944. aasta märtsipom-
mitamine. Edasine saatus viib 
neid Rootsi ja sealt edasi veel-
gi kaugemale. Eestlasele oma-
ne jonnakus, tahtejõud, huu-
mor ja laul viivad aga saatuse-
kaaslased hiljem kokku. Lõbu-

sad operetiviisid jäävad mee-
nutama kadunud aegu ja unis-
tusi, laulud kodumaast jää-
vad aga alati hinge helisema. 
"See on lavastus, kus sõna on 
seotud muusikaga," märgib 
Tamm, kelle sõnul on selliseid 
õhtuid algaval hooajal veel-
gi. Üks neist on seotud Puški-
ni luulega, mida loeb Jelena 
Skulskaja.  

Ja ka teatrit on veel. Rak-
vere teater, kes saab osa Jõh-
vi balletifestivalist ja flamen-
koõhtust, toob Jõhvi vahetus-
kaubana kaks etendust - las-
tele "Muumitrolli ja sabatä-
he" ning täiskasvanutele "39 
astet". 

Jõhvi jõuavad ka teater Va-
nemuine ning rahvusooper Es-
tonia - jõuavad ühel ajal, ap-
rillis, mil toimub ka Jõhvi bal-
letifestival külalistega Peter-
buri Mihhailovskoje teatrist. 
"Aprillis on külastajatel meie 
majja asja küll iga nädal," mu-
heleb Tamm. Vanemuine tuleb 
külla Ott Sepa lastelavastuse-
ga "Ninasarvik Otto", kus pea-
osas mängib Anatoli Tafitšuk, 
ning tükiga, mida alla 14aas-
tastele ei soovitata -  "Rumm 
ja viin". Laval saavad kokku 
aastatepikkune kassiahastus, 
Ott Sepp, Rumm ja Viin ning 
elu ise. 

Estonia toob Jõhvi vast 

märtsis esietenduva muusi-
kali "Mees La Manchast", mis 
on särav sulam romantikast, 
seiklustest, huumorist ja tra-
göödiast, põhinedes romaanil 
"Don Quijote". "See hooaeg on 
põnevam kui eelmine," tõdeb 
Tamm, tundes rõõmu hooaja 
mitmekesisest kavast, mis pa-
kub tänavu ka head koorimuu-
sikat. "Kaks härrasmeest iga-
tahes vaidlevad praegu tuliselt 
kava üle - mida võtta ja mida 
jätta." 

Need kaks härrasmeest on 
Ants Üleoja ja Alo Ritsing, kes 
mõlemad tähistavad tänavu 
75 eluaasta juubelit, ning see 
sündmus toob Jõhvi lavale üle 
saja koorilaulja.

Jõhvi kontserdimaja lava-
le tuleb sel sügisel aga ka Kir-
deranniku segakoor, kes teeb 
kaasa Andres Valkoneni juu-
belile pühendatud kontserdil, 
kus astuvad üles ka Ivo Linna 
ja Tõnis Mägi ning õhtut ju-
hib legendaarne Olavi Pihla-
mägi. "Monika", "Leib jahtub", 
"Seitsme penikoorma saapad", 
kontserdi pealkirjana kõlav 
"Las jääda ükski mets" - need 
on vaid vähesed Andres Valko-
neni ligi 45 aasta jooksul loo-
dud lauludest, mille viis ja sõ-
nad tulevad meelde juba paari 
esimese takti kõlades. Ka see 
õhtu on näide Eesti Kontser-

di süvenevast sõprusest ker-
ge muusikaga, mis annab põh-
just hooaja kava uurida kau-
geltki mitte ainult süvamuusi-
ka austajatel.

Tõnis Mäega kohtub Jõh-
vi publik algaval hooajal aga 
veelgi ning väga ootamatus 
"keskkonnas" - koos Andres 
Mustoneni ja Hortus Musicu-
sega kavas "Ajatud trubaduu-
rid".

Soodusmüük
Jõhvi kontserdimaja sünni-

päeva tähistatakse tänavu 5. 
oktoobril ning maja on sel päe-
val muusikat täis hommikust 
õhtuni. 

Hommikupoole on maja las-
te päralt, keda oodatakse ise 
muusikat tegema. Avatud on 
viis õpituba, kus saab Tamme 
sõnul lähemat tutvust teha nii 
suupilli, käsikellade kui rüt-
mipillidega. Ja Aafrika tant-
se saab õppida ja Eesti rahva-
pille ka. 

Suupilli õpetab lastele Jaa-
na Trink, aga ka Karl Madis, 
kelle muusika saatel on laste-
vanemad nii mõnegi õhtu jagu 
oma elus tantsu vihtunud. 

Pidupäeva jääb lõpetama 
kullafondi sarja kuuluv kont-
sert Vardo Rumessenilt ja Pe-
terburi kvartetilt. 

Jõhvi kontserdimaja sün-

nipäevakuul on lastel selles-
se majja aga veelgi asja, sest 
rahvakunstiansambel Leigarid 
- pillimehed, lauljad ja tantsi-
jad - tuleb külla endisaegseid 
lugusid pajatava ja oskusi tut-
vustava meeleoluka kavaga, 
mida etendatakse eraldi ka ve-
ne keeles. 

Novembris on Jõhvis või-
malik kuulata tänavust belglas-
te esindajat Eurovisioonil - vo-
kaalansamblit Witloof Bay, kel-
le ridades on ka beatboxing´u 
värske maailmameister. Det-
sember toob Eestisse külalised 
aga veelgi kaugemalt - folkan-
sambli Aafrikast. 

Jõhvi kontserdimaja hoo-
aja lõpetab mais ERSO kont-
sert Olari Eltsi dirigeerimi-
sel. "ERSO esineb meie ma-
jas kahel korral - ka 1. märt-
sil - ning mul on selle üle vä-
ga hea meel," märgib Tamm, 
kutsudes kõiki hooaja kavaga 
lähemat tutvust tegema Eesti 
Kontserdi uue ajakirja Aplaus 
vahendusel.  

5.-10. septembrini toimub 
Eesti Kontserdi piletite soo-
dusmüük. Seda ei tasuks ma-
ha magada, sest Tamme sõnul 
piletihinnad sel hooajal vei-
di kerkivad. "Endiselt on nad 
aga Jõhvis soodsamad kui teis-
tes kontserdimajades," kinni-
tab ta.  

Mais keemikute päeval Jõhvi pargis esinenud Tanel Padar & The Sun on detsembris koos Pärnu linnaorkestriga oodatud esinema Jõhvi kontserdimajja.  ARHIIV
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ALEKSANDRS 
CEKULAJEVS

Ausalt öeldes ma ei mõt-
le Kuldsele Jalgpallisaa-
pale, muidu ei lase jumal 
midagi korda saata. 

Avaldame siirast kaastunnet Urmasele, Taivile ja Tarmole peredega 
ning kõigile lähedastele kalli

Ulvi TEE
kaotuse puhul.

Helgi, Tiina, Tiit ja Andres peredega

Sügav kaastunne Urmas Teele 
kalli abikaasa

Ulvi TEE
kaotuse puhul.

EE jaotusvõrgu kollektiiv

Meie südamlik kaastunne Urmas Teele kalli abikaasa

Ulvi TEE
kaotuse puhul.

Töökaaslased Virumaa Käidu piirkonnast

ARVUTID

Odavalt, kvaliteetselt - kõik tööd 
arvutiprogrammidega (puhasta-
mine, viiruste eemaldamine jne). 
Tel 5628 5866.

EHITUS

MÜÜK

Kvaliteetseid voodrilaudu ja põ-
randalaudu nii sisse kui välja. 
Veovõimalus. Hinnad soodsad! Tel 
503 1859.

Liiv, killustik, aheraine, muld, 
sõnnik (ilma saepuruta). Teede, 
väljakute puiste. Veame ära ehi-
tusprahti. Hinnad kokkuleppel. Tel 
5196 5405.

Metalluste ja tõstväravate müük 
ja paigaldus. Info tel 5596 5732, in-
fo@palu.ee.

Kaevurõngad, kaaned, kõnnitee-
plaadid, betoon, tsemendisegu. 
Veovõimalus. Tel 510 1430, 337 
5588.

KINNISVARA

MÜÜK

Maja koos kõrvalhoonetega 5 km 
Jõhvist (vesi, kanalisatsioon, 2 ha 
maad, bussipeatus 150 m). Tel 517 
8425.

1toaline korter (vajab remonti, pai-
galdatud uued aknad ja uks) Iisa-
kus. Hind 3500 €. Tel 510 3799.

4toaline korter (3. korrus, 80 m², 
topeltuks, mõõturid, kõik toad eral-
di, avar, parkla maja ees) Kohtla 
vallas Järve külas. Tel 5648 6303.

3toaline korter (4. korrus, 55,3 m², 
heas korras) Kohtla-Järvel Outo-
kumpu 7. Tel 334 9412, 524 5470.

EHITUS

OST

Eesti Metsamaakler ostab metsa-
kinnistuid ja raieõigust. Tel 744 
6655, 528 5038.

Ostame ja viime ära vanametalli, 
vana põllumajandustenikat, va-
nu metallkonstruktsioone. Tel 
335 6115, 332 7057.

Ediren KV ostab pidevalt kasva-
vat metsa ja metsakinnistuid. 
Hinnad kõrged. Tel 516 4959.

Ostame kastmõrdade ja avavee-
mõrdade ajaloolisi püügiõigusi. 
Tel 501 5993, 503 3812, e-post in-
fo@seilberg.eu.

Virumaa Mets OÜ ostab metsakin-
nistuid, raieõigust ja metsama-
terjali. Metsa ettevalmistus ja ära-
vedu. Tel 5384 5208. 

AS Metsäliitto Eesti ostab kasva-
vat metsa, metsamaad, palki, pa-
beripuitu ja küttepuitu. Tel 527 
3538.

TEENUS

Pakume teenust traktoriga 
JCB3CX-4T. Tel 505 7021.

Metsaraie, metsaväljavedu ja 
metsavedu. Tel 5365 3504.

Firma pakub teenust: kraana Iva-
novets (tõstejõud 12 t), a/m MAN 
(kere pikkus 13 m, kandevõime 24 
t). Tel 337 1151, 337 1165 kella 
8-17.

KAARDID ENNUSTAVAD.
Tel 900 1727.

24 h. Hind 1.09 €/1 minut.

Firma veab ära fekaale ja reovett, 
puhastab kanalisatsiooni- ja vih-
maveesüsteeme. Tel 509 6205, 
5662 4716.

Kanalisatsiooni- ja reovee ärave-
du. Kanalisatsioonikaevude pu-
hastamine. Mitmesugused makse-
võimalused. Tel 512 1495.

Idameister OÜ. Sügisesed allahind-
lused korteriühistutele - trepikoda-
de, eeskodade, treppide remont. 
Võimalk järelmaks! Tel 5826 0688.

Viru Geoloogia OÜ: puurimine, 
kaevude puhastamine ja läbipe-
su, ehitusgeoloogi. Tel 5553 8024, 
5553 8026.

Veoteenus (0,5-25 t). Masinad: 
multiliftiga, multilifti ja kraanaga, 
haagis. Konteineri rent. Tel 509 
8484.

Idameister OÜ: hauapiirete pai-
galdus ja renoveerimine, hauaki-
vide paigaldus, haudade korras-
tamine liivaga, graniitkillustikuga, 
telliskivipuruga. Tel 5826 0688.

PIKSEKAITSE eramajale, kõrval-
hoonele. Tel 5667 4254; www.pik-
sepoisid.ee

MÜÜK

Lõhutud küttepuud (segapuu, 
lepp). Mõõdud tellija soovil. Tel 
5663 1360, 5647 4388.

Küttepuud. Tel 525 5751.

KÜTTEPUUD kohaletoomisega. 
Mõõdud tellija soovil! Tel 5621 
3359.

Müüa soodsa hinnaga turba- ja 
saepurubriketti (hästi pakitud, il-
ma puru ja tolmuta). Veovõimalus. 
Info ja tellimine tel 501 0792, 334 
0555.

Müüa küttepuud. Tel 522 5974.

Kasutatud pehme mööbel (nahk, 
veluur) Soomest. Suur valik! Alla-
hindlus! Kauplus Purul Altserva 36. 
Tel 5664 8577.

Lõhutud küttepuud, täiteliiva. 
Transport. Tel 508 7430, 524 
5717.

Aastaringselt kuivad kütteklotsid 
(al 1,7 €/45 l võrk), pakitud turbab-
rikett (al 130 €/alus). Vedu. Tel 520 
2190, 506 8501.

KÜTTEPUUD (saetud, lõhutud). 
Kohalevedu. Tel 552 5322.

TEATED

Kohtla Vallavolikogu 5. mai 2011. 
a otsusega nr 60 algatati Kohtla 
valla üldplaneeringu teemapla-
neering Kohtla-Järve – Sompa – 
Ahtme kaugkütte magistraalto-
rustiku paiknemise ja selle raja-
mise tingimuste määratlemiseks. 
Teemaplaneeringu eesmärgiks on 
Kohtla-Järve linna Järve, Sompa ja 
Ahtme linnaosasid ühendava ma-
gistraaltorustiku rajamine. Planeeri-
tav kaugkütte magistraaltorustik lä-
bib Kohtla valla territooriumit Serva-
ääre külas. Lähtudes planeeringu-
ala lähiümbrusest, looduslikest tin-
gimustest, kavandatavast tegevu-
sest, keskkonnamõju strateegilise 
hindamise eelhinnangust ning Kesk-
konnaameti seisukohast, tegi Koht-
la Vallavolikogu 25. augustil 2011. a 
otsuse nr 70“ Kohtla-Järve linna 
Järve, Sompa ja Ahtme linnaosasid 
ühendava soojatrassi rajamiseks 
Kohtla valla üldplaneeringu teema-
planeeringu keskkonnamõju hinda-
mise algatamata jätmine“. Keskkon-
namõju strateegilise hindamise al-
gatamata jätmise otsusega saab 
tutvuda Kohtla Vallavalitsuses (Jär-
ve küla 2-10, Kohtla vald Ida, Viru 
maakond) esmaspäeviti kella 9-12 
ja 13-16 ja kolmapäeviti kella 9-12 
ja 13-17.30 ning Kohtla valla doku-
mendiregistris www.kohtlavv.ee.

ALEKSEI FJODOROV
aleks@pohjarannik.ee

Eesti jalgpallimeistrivõistlus-
te järjekordne voor meistrilii-
gas lõppes Ida-Viru meeskon-
dade topeltvõiduga. Nagu oli-
gi oodata, purustas Sillamäe 
Kalev autsaiderist Lasnamäe 
Ajaxi 7:0, kusjuures pokkeri 
tegi Artjom Dmitrijev, kes lõi 
7 mänguga 9 väravat. Narva 
Trans alistas kindlalt Kures-
saare 4:0.

Kogu kohtumise vältel oli 
narvakatel silmanähtav eelis, 
isegi siis, kui nad teisel pool-
ajal pärast Erik Grigorjevi 
eemaldamist kümnekesi jäid. 
Juba kolmandal minutil viis 
Aleksandrs Cekulajevs oma 
isikliku konto 30 väravani. Hil-
jem oli tema see, kes ei penal-
tit sisse ei löönud, ning prak-
tiliselt kõikidel Narva Tran-
si ründe- ja poolkaitse mängi-
jatel esines väravavõimalusi. 
Maksim Bazjukin, Aleksandr 
Tarassenkov ja Marius Bezy-
kornovas viisid mänguarve 
skoorini 4:0.

Narva Transi treener Alek-
sei Jagudin märkis pärast 
mängu: "Tulemusega olen ra-
hul, väravavõimaluste reali-

JALGPALL: Aleksandrs Cekulajevsil on sel hooajal meistriliiga parimana kirjas juba 30 väravat    

Läti "snaiper" hoiab Narva Transi võidulainel
Kuressaare vastu peetud mängus skoori ava-

nud Lätist pärit Narva Transi ründaja Aleksand-
rs Cekulajevs viis isikliku konto sel hooajal kolm-
ekümne väravani. Ees on veel neljandik meistri-
võistluste mängudest ja lätlane võib vabalt kan-
dideerida Euroopa Kuldsele Jalgpallisaapale.

seerimisega mitte. Miinus on 
seegi, et hoiatuste tõttu kao-
tasin põhikoosseisu mängijad 
Aleksandr Abramenko ja Erik 
Grigorjevi võõrsil toimuvaks 
eesseisvaks mänguks FC Vil-
jandiga." 

Praegu Kuressaaret juhtiv 
Ida-Virumaa spetsialist Sergei 
Zamogilnõi tunnustas konku-
renti: "Algus meil ebaõnnes-
tus, lasime kiire värava sisse. 
Tervikuna tegutsesime mõnel 
mänguhetkel päris hästi, ent 
Narva Transi tase on täna kõr-
gem ja lõpptulemus on sellele 
loogiliselt vastav."

Rekord on veel kaugel 
Kuigi Narva jalgpalliklubi 

on turniiritabelis kõigest kol-
mandal kohal, juhib klubi löö-
dud väravate arvuga. 26 koh-
tumises on Narva jalgpallurid 
sisse löönud 74 väravat, kus-
juures peaaegu pooled neist 
ehk 30 väravat on Läti ründa-
ja Aleksandrs Cekulajevsi löö-
dud. 

"Rekord on veel kaugel. 
2007. aastal lõin Läti esiliigas 
30 mänguga 51 väravat. See re-
kord püsib muide siiani. Mui-
dugi, tolle liiga ja Eesti esilii-
ga taset võrreldes võin öelda, 

et siin on tase kõrgem," nentis 
ründaja ise.

Eesti resultatiivseima vä-
ravaküti Maksim Gruznovi-

ga ühes meeskonnas mängiv 
Aleksandrs Cekulajevs tun-
nistas, et Gruznovini on tal 
veel kasvuruumi: "Mul on te-

malt palju õppida. Ta on tõe-
line proff. Lisaks mängib ta 
suurepäraselt peaga, mis mi-
nul ei õnnestu. Suhtleme pal-

Lätis rekordi teinud Aleksandrs Cekulajevs hiilgab ka Eesti jalgpalliväljakutel. ERAKOGU

ju. Ta õpetas ka seda, et välja-
kul ei tasu teha liigseid liigutu-
si," rääkis Cekulajevs.

Hooaja lõpuni Narvas
2006. aastal kandideeris 

Maksim Gruznov Eesti meist-
rivõistlustel löödud 31 vära-
vaga Kuldsele Jalgpallisaapa-
le, mis on Euroopa parima vä-
ravaküti auhind. Cekulajevsil 
on juba 30 väravat, kuid ees 
on veel 10 mängu: "Ausalt öel-
des ma ei mõtle Kuldsele Jalg-
pallisaapale, muidu ei lase ju-
mal midagi korda saata. Liht-
salt mängin ja ootan võimalu-
si," nentis ta.

Narva Transi sattus Lä-
ti ründaja oma tuttava Alek-
sandr Abramenko soovitu-
sel, kes mängib seal kolman-
dat aastat. Ja kuigi Cekulajev-
sit rahuldab Narvas peaaegu 
kõik, tunnistas ta, et tahab end 
proovile panna ka kõrgemas 
klassis: "Tahaks areneda jalg-
palluri ja inimesena. Praegu 
käisin ülevaatusel ühes Unga-
ri klubis, kuigi kannavigastu-
se tõttu läks halvasti, aga sealt 
öeldi, et nad ootavad. Hooaja 
lõpuni mängin aga kindlasti 
Narvas," ütles lätlane. 
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SUVI LÄBI HAMBAHARJATA

Minu hambahari kulus ära ning 
ma viskasin ta rahulikult prügi-
ämbrisse. Sellest päevast 
muutus mu elu rahutuks: ma 
ei saanud osta uut hambahar-
ja, sest seda ei leidunud ühes-
ki linna kaupluses. Tõsi, leidus 
siiski - tillukesi, sõimelaste 
jaoks. Tahtsin juba niisuguse 
osta, kuid mõtlesin siiski üm-
ber, lootes, et täna-homme 
kaubanduses lood paremaks 
muutuvad ja kurikuulus ham-
bahari letile ilmub. Ja nii olen 
oodanud terve suve...

Neil päevil aitas mind hädast 
välja meie asutuse masinakir-
jutaja. Minu murest teada saa-
des hüüatas ta: "Veidrik! Ütel-
nud siis mulle ja kõik oleks 
ammu korras olnud."

Masinakirjutaja tõmbas sahtli 
lahti, võttis sealt kotikese kirju-
tusmasina hooldamise tarvete-
ga ja ulatas mulle - mida te ar-
vate? - imetoreda, lumivalge, 
igas suhtes tähelepanuväär-
se... hambaharja.

Nii leidsin raskest olukorrast 
väljapääsu. Aga mida peavad 
tegema need, kellel ei ole tut-
tavaid masinakirjutajaid? 
(1976) 

ASUTATAKSE MATI JOSTOVI 
NIMELINE STIPENDIUM

Jäädvustamaks Eesti Põlevkivi 
juhatuse endise esimehe ning 
Tallinna tehnikaülikooli dokto-
randi Mati Jostovi mälestust ja 
tema panust Eesti majandus-
se ning ühiskondlikku ellu, 
asutatakse Tallinna tehnikaüli-
kooli arengufondi juurde Mati 
Jostovi nimeline doktoriõppe 
stipendium.

Tänavuse stipendiumi suurus 
on 40 000 krooni ja välja an-
takse vähemalt üks stipen-
dium. See on ette nähtud Tal-
linna tehnikaülikooli doktoriõp-
pe edukamatele üliõpilastele, 
kes õpivad energeetikaeriala-
del. (2006)

AJA LEHT

Ahtmes käivad täie 
hooga ettevalmistused 
Ida-Virumaa suurimaks 
spordietenduseks. Kor-
raldajad nimetavad seda 
rahvusvaheliseks poksi-
galaks. Kuigi etendus ise 
leiab aset alles novemb-
ris, nõuab selleks etteval-
mistumine palju aega.

ALEKSEI FJODOROV
aleks@pohjarannik.ee 

"Etenduse ajal valime me et-
tevalmistuse ja eelvooru lä-
binud neidude seast Ringi-
missi. Sellised konkursid toi-
muvad kõikjal välismaal ja 
on populaarsed nii publiku 
kui osavõtjate seas. Miks ei 
võiks siis meiegi midagi sää-
rast läbi viia?" märkis üks 
korraldajatest, Sergei Doro-
fejev. "Seepärast ootame ju-
ba praegu sooviavaldusi."

Konkursi peaauhinnaks on 
reis Taimaale. Korraldajate 
sõnul tuleb sellest osa võtmi-
seks saata oma CV ja foto e-
posti aadressil ring112011@
mail.ru. 

Poksietendus toimub Aht-
me spordihallis 12. novemb-
ril. Muide, Ringimissi vali-
mised ja sportlik osa ei ole 
ainsad, mida publikule pa-
kutakse. "Kavas on ka po-
liitikute ja ettevõtjate pok-
simatšid. Loomulikult taha-
me osavõtjaid nendeks ette 
valmistada. Võin veel lisada, 
et oodata on ka mitmete Ve-
nemaa ja Euroopa kuulsus-
te osavõttu ning tuntud muu-
sikute esinemisi. Me ei taha 
lihtsalt poksiüritust korral-
dada, vaid pakkuda publiku-
le tõelist sõud," märkis Do-
rofejev.

Turniiri aukülaliste seas 
on mineviku poksikuulsus 

Igor Võssotski, kes on tun-
tud selle poolest, et on kaks 
korda võitnud kuubalast 
Teofilo Sevensoni, ning Ju-
ri Arbatšakov - esimene Ve-
ne poksija, kes on pälvinud 
profipoksi maailmameistri-
tiitli ja kaitsnud seda kahek-
sa korda. 

"Kavatseme tõesti pakku-
da sõud, mida tuleksid vaa-
tama lisaks selle spordiala 
austajatele ka need inime-
sed, kes tahavad lihtsalt nä-
ha jõudu ja ilu," kinnitas üri-
tuse kaaskorraldaja, Eesti 
profipoksi föderatsiooni juht 
Aleksandr Karavajev.  

Palju aastaid Narva lahin-
guid korraldav Karavajev 

tunnistas, et kavandatav üri-
tus tuleb varasematest suu-
rejoonelisem. 

Lisaks WBC Baltic-ver-
siooni matšidele, kus saab nä-
ha profipoksijaid Venemaalt 
ja võimalik, et ka Skandi-
naaviast, loodetakse korral-
dada ka parimate Eesti atlee-
tide kohtumisi. 

"Hetkel on konkreetseid 
nimesid nimetada vara, sest 
praegu käib alles kooskõlas-
tamine. Kuid Ida-Virumaa 
sportlased võtavad osa. Pro-
firingi lubas astuda idaviru-
lane Sergei Tassimov, kuid 
ka tema puhul on veel vaja 
kõik nüansid paika panna," 
ütles Karavajev.

Ahtme valmistub poksipeoks

Varem oli kõige esinduslikum poksivõistlus maakonnakes-
kuses Rjabovi mälestusturniir 2004. aastal, mil selle külali-
seks oli kahekordne olümpiavõitja Oleg Saitov (vasakul). 
Käes on sõu aeg. PEETER LILLEVÄLI

Mandel on looduslik valgualli-
kas ning sisaldab rohkem bal-
last- ehk kiudaineid, kaltsiumi 
ning E-vitamiini kui ükski tei-
ne pähklisort, kirjutas fem.
com. 

Mandleid peetakse õiguse-
ga kõige tervislikumaks snä-
kiks. Me kõik oleme kogenud, 
et meie energiavarud on en-
ne lõunasööki või pärast tren-
ni täielikult kadunud. Kes aga 
sel ajahetkel midagi kasulik-
ku põske pistab, saab madal-
seisust kiiresti üle.

Mandlite kasuks räägib see, 
et nad sisaldavad teiste pähk-
lisortidega võrreldes rohkem 
valku, E-vitamiini, kaltsiumi 
ning B-grupi vitamiine, na-
gu riboflaviin (B2) ja niatsiin 
(B3). Peotäis mandleid varus-
tab organismi üheteistkümne 

Mandlid sobivad ideaalselt 
tervislikuks vahepalaks

erisuguse toitainega ja katab 60 
protsenti päevasest E-vitamiini 
vajadusest. E-vitamiin tugevdab 
teadupärast immuunsüsteemi.

Mandlites sisalduvad D- ja K-
grupi vitamiinid mängivad väga 
suurt rolli luustiku ja liigeste tu-
gevdamises. Neid soovitatakse 
süüa nii liigesehaigetel kui ka 
kasvueas lastel. Ka vereloome 
moodustamisel on sellel pähk-
lisordil suur osatähtsus, sest see 
sisaldab peale kaltsiumi ka pal-
ju kaaliumi ja rauda.

Praktilisust hindavad inime-
sed eelistavad töö juurde või 
matkale just mandleid kaasa 
võtta, sest neid ei pea pesema, 
keetma, koorima või muul viisil 
ette valmistama, vaid saab kohe 
pakendist suhu pista. Peale selle 
mahub väike mandlipakike igas-
se käekotti. (Postimees.ee)

Tavaliselt loodavad reisijad 
sihtkohta kiiremini kohale jõu-
da ning reis tundub venivat. 
Just sellise ootuse pärast tun-
dub tagasisõit lühem.

Reisilt tagasi tulles tundu-
vad kilomeetrid autorataste all 
lendavat, kuigi tavaliselt on ta-
gasisõit sama pikk kui puhku-
sele minek. Sellist fenomeni 
kogevad peaaegu kõik reisi-
jad, vahendas Tartu ülikooli 
teadusportaal Novaator. 

Psühholoogid on nähtust 
selgitanud sellega, et sama 
marsruuti sõites on tagasitee 
tuttav ning selle läbimise aega 
ennustatakse paremini ette.

Selline selgitus ei ole siiski 
piisav. Hollandi Tilburgi üli-
kooli uurija Niels van de Veni 
uurimuste põhjal on see efekt 
seotud eelkõige inimeste oo-
tustega reisi pikkusele, tee-
konna tundmine seda ei mõ-
juta.

"Inimesed alahindavad tih-
ti, kui palju kusagile jõudmi-
ne aega võtab. Teekond tundub 
seetõttu tülgastavalt pikk," sel-

Miks kodutee lühem 
tundub?

gitas van de Ven. "Tagasi sõites 
ootab inimene samuti kauakest-
vat loksumist. Ja siis selgub, et 
kohale jõutakse kiiremini, kui 
oodati." Reisi algse pikkuse ala-
hindamine viib selleni, et tekib 
kiirema tagasisõidu illusioon.

Van de Ven tugines kolmele 
katselisele uurimusele, kus 359 
inimest tegid bussireisi, sõitsid 
jalgrattaga või vaatasid videot 
jalgrattaga sõitvast inimesest. 
Seejärel pidid nad andma hin-
nangu reisi pikkusele.

Selgus, et katseisikud hinda-
sid tagasireisi kestust 22 prot-
senti lühemaks. Tagasireis tun-
dus seda lühem, mida rohkem 
inimesed kaebasid reisi esime-
se osa liigse pikkuse üle.

Ühele katsealuste rühmale 
ütlesid uurijad, et eesolev reis 
võib kesta kaua. Need inimesed 
lühikese tagasisõidu illusiooni ei 
kogenud. Küll aga oli efekt ole-
mas siis, kui katsealused kasuta-
sid tagasisõiduks teist teed, mis 
oli sama pikk kui algne mars-
ruut, kuid inimestele tundmatu. 
(Postimees.ee)

Euroopa on üle vaatamas tuba-
kadirektiivi ning järgmisel 
aastal oodatakse Euroopa Ko-
misjonilt regulatsiooni muut-
miseks konkreetseid ettepane-
kuid. Praegu arutusel olnud 
ideed hõlmavad näiteks hir-
mutavaid pilthoiatusi ning 
maitselisandite keelamist.

Direktiivi muutmiseks kü-
sis komisjoni tervise- ja tarbi-
jaküsimuste direktoraat arva-
musi ka avalikkuselt. 

Ettepanekud olid väga eri-
sugused. Näiteks märkisid ko-
hustuslike pilthoiatuste ja sil-
matorkamatute pakendite pool-
dajad, et need aitaksid oluliselt 

vähendada tubakatoodete paken-
dite reklaamimõju. Vastupidisel 
seisukohal olijad osutasid aga 
juriidilistele kaalutlustele ning 
väitsid, et suitsetamise alusta-
mist valged pakendid ja võikad 
pilthoiatused ei mõjuta.

Säärane vastuolu ilmnes ka li-
saainete küsimuses. Koostisai-
nete reguleerimise pooldajate 
väitel hoiaks näiteks magusa-, 
puuvilja-, lille- ja kommiaroomi 
keelamine noori suitsetamisega 
alustamast. Ideele vastu olnud 
arvajad tõstsid aga esile seda, 
et selline samm diskrimineeriks 
hoopis mõningaid tubakasorte ja 
-marke. (Postimees.ee)

Sigaretid võivad kaotada 
näo ja maitse
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Narva mnt. 141 A, JÕHVI

tel:  332 5036
  www.steel-land.ee 
  info@steel-land.ee

Laupäeva õhtul süüdatakse 
Läänemere-äärsetes randa-
des traditsiooniliselt muinas-
tuled. Toilas on juba aastaid 
kombeks teha mitte lihtsalt 
lõket, vaid tõelisi tuleskulp-
tuure. 

Seekord võttis tuletaies-
te valmistamises mõõtu 12 

Toila tuleskulptuuride festival meelitas kohale rohkesti rahvast

võistkonda. Aastatega on tase 
pidevalt tõusnud ja žüriil oli 
parima väljaselgitamine see-
kord päris raske. Võita saab 
aga vaid üks. Tänavu hinna-
ti parimaks võistkonna Sukel-
dujad töö "Ankur". Teiseks tu-
li Kirderanniku segakoor, kel-
le taies kujutas endast Toila 

unelmate laululava, mis - na-
gu tuleskulptuuri saatuseks 
on - kahjuks tuleroaks langes. 
Kolmandaks platseerus Toi-
la spaa püstkojast inspireeri-
tud muinasspaa. Eripreemia-
te vääriliseks tunnistati Toila 
vallavalitsus ja võistkond Toi-
la Noored. 

Lisaks tuleskulptuuridele 
oli terve päev ja järgnenud öö 
Toila rannas suur suve ärasaat-
mise pidu. Rahvast tuli ja läks 
pidevalt, nii et on raske hin-
nata, kui palju inimesi päeva 
jooksul sealt läbi käis, ent tipp-
hetkedel nautis pidu kindlasti 
üle tuhande inimese.  (PR)

Maagilist tuleetendust oli vaatama tulnud ja kaasa loitsimas enam kui tuhat inimest. 3 x PEETER LILLEVÄLI

Üsna ilmselt 
oli Ida prefek-
tuuri mees-
kond kas 
teadlikult või 
alateadlikult 
inspiratsiooni 
saanud Toila 
muulil olevast 
tornist. 

Mida aasta edasi, seda rohkem pingutavad võistlejad selle ni-
mel, et skulptuur ka silmailu pakkuvalt põleks. 


